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El poble té en marxa
des d’aquest dilluns
l’esperat nou CAP
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La Nissan, amb un peu fora
de la reindustrialització
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Alumnes del poble posaran
nom de dona als parcs

Eurolesana

Donen la raó a Martorell pel
polèmic cas del centre d’FP

Un jutge desestima el recurs de la Generalitat contra la petició de retorn dels terrenys del centre feta el 2019 pàg 8
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La gent gran pateix la
reducció constant que
hi ha de caixers automàtics
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5 Martorell hi ha ambició 
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Pagar amb targeta, fer trans-
ferències per internet, amb Bi-
zum… Fa molt temps que la
gent gran va quedar descon-
nectada de les noves formes
d’economia quotidiana basades
en la tecnologia. Per a l’Albert,
que ara té més de 90 anys,
aquests sistemes són del tot
desconeguts. De fet, a més d’a-
nar a comprar al mercat –in-
eludible en la seva agenda dià-
ria–, una de les activitats que fa
amb més freqüència és retirar
diners al caixer automàtic. Res
de banca en línia. Res de trans-
accions per internet. Treu di-
ners com ho ha fet sempre.
Amb tot, ell té sort, perquè la
sucursal bancària que hi ha al
costat de casa seva encara no
ha tancat.

Altres persones grans no
tenen aquesta sort. Així ho de-
nuncia el Síndic de Greuges de
Catalunya, que assenyala que el
12% de la població té problemes
per accedir a un caixer auto-
màtic o a un banc físics. El de-
fensor del poble afirma que la
“progressiva supressió d’ofici-
nes bancàries al territori i la ne-
cessitat d’operar en línia” està
impactant de ple en la població
envellida. És per això que la ins-
titució ha decidit iniciar una in-
vestigació per saber els motius
pels quals les entitats bancàries
han decidit reduir la seva pre-
sència física a Catalunya i per
saber quines contrapartides té
això en les persones d’edat
avançada.

VIDA DIGITALITZADA
En gran part, la desaparició de
sucursals té a veure amb la di-
gitalització de molts àmbits de

la nostra vida. “No només amb
els caixers, sinó que hi ha altres
gestions quotidianes que s’han
digitalitzat i que fan que moltes
persones grans es quedin en-
rere”, explica el coordinador
de comunicació de la Fundació
d’Amics de la Gent Gran Carles
Barbero. Es refereix al certificat
digital covid o a alguns bitllets
de transport públic que només
es poden adquirir amb el mòbil.

“Un 72% de les persones
grans no tenen telèfons intel·li-
gents i, per tant, no poden fer
aquestes gestions”, afegeix. Per
exemple, una tasca tan senzilla
com rebre un codi de seguretat
del banc a través de l’aplicació
mòbil és impossible per a al-
gunes persones.

LA BRETXA DIGITAL
Actualment, per fer totes aques-
tes gestions que fan necessària

la utilització de noves tecnolo-
gies moltes persones grans han
de demanar ajuda. “Per des-
carregar-se el certificat o per
gestionar un compte digital, la
gent gran recórrer als seus nets
o fills”, detalla Barbero. Això

que podria semblar quelcom
positiu en realitat els acaba
restant autonomia. “S’incapa-
cita les persones grans i se les
arracona”, afirma el membre
d’Amics de la Gent Gran. “L’úl-
tima deriva és la soledat no
desitjada, que com sabem de-
teriora les facultats tant mentals

com físiques d’aquesta pobla-
ció”, sentencia.

Dit tot això, no resulta es-
trany veure alguns dels resultats
de l’informe L’impacte de la co-
vid-19 en el sentiment de sole-
dat no desitjada de les persones
grans d’Amics de la Gent Gran.
El document indica que el 53%
dels enquestats considera que
amb la pandèmia s’ha sentit
discriminat. Així mateix, el 43%
creu que el sentiment de soledat
té a veure amb “la disminució, li-
mitació o absència dels contac-
tes socials i personals”.

SOLUCIONS?
Hi ha iniciatives per apropar les
tecnologies a la gent gran i per
fer que els caixers automàtics no
desapareguin de les nostres vi-
des. El primer tinent d’alcaldia
de Barcelona, Jaume Collboni,
afirmava recentment en un ar-

ticle d’opinió al Tot Barcelona
que ha proposat a les entitats
bancàries instal·lar caixers au-
tomàtics als centres cívics o als
casals d’avis de la ciutat.

Per la seva banda, el De-
partament de Drets Socials de
la Generalitat impulsa, des del
projecte Xarxa Òmnia, cursos
sobre tecnologia bàsica per a
gent gran.

“A França hi ha establi-
ments que tenen una línia de
caixers exclusiva per a gent
gran, amb un altre ritme i que
et donen conversa”, explica
Barbero tot fent referència a
una altra solució. Sens dubte,
són moltes les possibilitats que
fan bona la següent pregunta:
cal que la gent gran aprengui
noves tecnologies o cal fer que
la nostra societat aprengui de la
gent gran i rebaixi la marxa del
progrés tecnològic?

I la gent gran, què?
» El progrés tecnològic del sector bancari s’oblida clarament d’una capa molt important de la societat
» La desaparició de sucursals complica molt el dia a dia dels avis i àvies i el Síndic ho ha denunciat

El 52% de la gent gran s’ha sentit discriminada durant la pandèmia. Foto: Eli Don/ACN

“Molta gent gran
s’està quedant enrere”
diuen des d’Amics
de la Gent Gran

Albert Alexandre
MONTSERRATÍ
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La lupa

L’antic Happy Park del carrer Comtes de Bell-
lloc, al barri de Sants de Barcelona, ja no és
parkni és happy. I, segons com acabin les
coses, ni tan sols hi quedarà l’imponent edi-

fici industrial creat el 1925 per acollir la fàbrica Ger-
mans Climent.

Els crits i les rialles dels nens ja fa un parell d’anys
que es van apagar del tot. Els gestors del que va ser el
primer xiquiparc de Barcelona no van poder fer front
a l’augment del preu del lloguer d’un espai que, mal-
grat que continuava sent tot un referent de les famí-
lies del barri per a celebracions d’aniversaris multi-
tudinàries i un remei infal·lible en dies de pluja per des-
bravar les criatures passades de voltes, es veu que ja
no els sortia a compte.

Desconec si la demanda del mític parc infantil ha-
via baixat pel descens de la natalitat o pel canvi d’hàbits
dels xiquets, que potser prefereixen excavar forats al Mi-
necrafto fer el bèstia a l’Animal Jamen lloc de jugar de
manera tradicional a llançar-se boles de plàstic –amb
més o menys mala llet– i enfilar-se a plataformes tan al-
tes que acceleren el ritme cardíac dels pares com si els
seus fills practiquessin puenting.

La nova vida destinada al Happy Park és, en reali-
tat, la mort, perquè volen ubicar-hi un tanatori. Però no
un tanatori gran, lleig i fred, sinó un espai de vetlla aco-
llidor, més death friendly, perquè ja és prou dur haver
d’acomiadar-se definitivament d’algú per viure-ho com
si estiguessis en una de les cues d’un cinema multisala,
en la qual l’olor de crispetes ha estat substituïda per l’a-
roma de flors i fusta, molta fusta.

En aquest nou tanatori enrotllat, perquè l’últim co-
miat sigui més empàtic potser canviaran el to de les ce-
rimònies i la banda sonora aparcarà els hits fúnebres ha-
bituals –Ave Mariade Shubert, El cant dels ocellsde Pau
Casals, La vall del riu vermell…– per altres himnes a la
vida i a la mort, com I wanna live de Ramones, High-

way to hell d’AC/DC, Stayin’ alive de Bee Gees, Ano-
ther one bites the dustde Queen o, si m’apures, El mu-
erto vivode Peret.

En qualsevol cas, la mort, com més lluny, millor.
Perquè a ningú ens agrada que ens recordin que l’i-
nevitable destí final de la vida és l’expiració. The End.
Kaput. C’est fini. Se acabó lo que se daba. Game over.
Adeu, Andreu!

I aquesta és la tendència. No a morir-se, sinó a evi-
tar la proximitat de la mort. Not in my neighborhood,
com anomenen els anglosaxons el fet de rebutjar tenir
a prop qualsevol equipament molest, ja siguin tanato-
ris, centres d’atenció a persones drogodependents, cui-
nes industrials, hospitals, presons, clubs de cànnabis,
prostíbuls o menjadors socials. Volem que una catifa
enorme amagui les veritats incòmodes de la nostra so-
cietat, que aquesta estora estigui prou lluny de la nos-
tra rutina diària per no pensar-hi i que algú s’encarre-
gui d’escombrar cautelosament el que no volem a prop.

Però, per molt que no vulguem tenir-la present, la
mort és natural. I també és un negoci. Un tràmit des-
agradable i incòmode, però necessari en la mesura que
algú s’ha de fer càrrec de fer-nos desaparèixer del tot –
no temporalment, que això és feina del Mago Pop– i de
la manera menys traumàtica possible per als amics i fa-
miliars. Al que se’n va no l’afecta perquè ja tant li fa si
la corona dels cosins és més gran que la dels germans
o si l’han maquillat tan bé que sembla més guapo que
en vida. Millor ser el Fary viu que Brad Pitt difunt!

La mort, tot i que intentem enganyar-la reptant-
la als escacs –o al rummy, en la paròdia d’El setè se-
gellde Woody Allen–, sempre guanya i estaria bé que
ens ensenyessin a conviure amb aquesta resignació que
tant ens costa acceptar. Està clar que, a la vida, el prin-
cipal protagonista és un mateix i, per tant, és l’últim
personatge del repartiment que ha de deixar d’existir,
perquè, si no, s’acaba la pel·lícula i les possibles seqüeles

de la franquícia personal. I aquí no val buscar un al-
tre actor per interpretar el mateix paper. No hi ha co-
vers possibles!

De fet, diuen que, al final de la vida, just quan la par-
ca s’apropa arrossegant la dalla sobre les rajoles del ter-
ra amb aquell soroll insuportable que fa udolar els gos-
sos a centenars de kilòmetres, se’t projecten els records
més ancorats a la memòria a mode de pel·lícula. Jo no-
més demano que, quan arribi aquest moment, no si-
gui un vídeo coreà de TikTok, ni tampoc un film de la
Isabel Coixet emès per La 2 amb comentaris d’àudio
per a persones invidents. Ja que és la darrera pel·lícula,
que la dirigeixi Juanma Bajo Ulloa a mode de rema-
ke d’Airbago els Monty Python, si encara en queda al-
gun de viu. Ara bé, amb la mala sort que tinc segur que
enganxo la Teletienda.

La veritat és que ens ho prenem tot de manera ex-
cessivament seriosa, molt especialment l’últim adeu,
i hauríem d’aprendre d’altres cultures en les quals el
comiat no és un conyàs, com a Ghana amb els por-
tadors de taüts dansaires o a Nova Orleans amb les
marxes dixie.

Arribats a aquest punt, i tenint en compte el dolor
que causa desaparèixer d’aquest món, sovint ens pre-
guntem per què hem de morir les persones. Possible-
ment, “per fer la vida important”, com deia el protago-
nista de Six Feet Under: com que no sabem quant de
temps tenim abans del darrer badall, hauríem de fer que
cada dia sigui important. Llàstima que només ens en re-
cordem el dia que algú ens deixa i ens fa evident la fra-
gilitat i la irreversibilitat de l’existència.

Potser tenim sort i el futur tanatori de Sants pateix
una mena de poltergeist, i els visitants que vetllen els di-
funts senten les corredisses i les rialles de les criatures
que omplien el Happy Park i això els obliga a pensar que,
efectivament, cal riure més i no parar de moure’s. Per-
què si t’atures, com als jocs infantils, acabes parant.

NLes millors
perles

Apunyalar algú perquè t’ha semblat que es colava a la cua
del CAP: és la reacció violenta d’un jubilat de 67 anys que

en va ferir greument un altre, de 69, després de discutir-se al
CAP de Cunit (Baix Penedès), segons ha publicat ElCaso.cat.

La plataforma Escuela de Todos ha penjat cartells
reivindicatius “per a què s’acumpleixi” (sic) el 25% de

castellà a les aules catalanes. Potser als autors dels cartells
els convindria justament el contrari.

Pagar entre 200 i 1.000 euros per aconseguir un certificat
covid fals. A algú normal li sortiria més a compte vacunar-

se o fer-se una PCR, però als 1.600 investigats per pagar per
això, no. Molts d’ells són famosos i coneguts delinqüents. 

Una noia acaba a urgències després de menjar-se 32
peces de sushi, sense perdonar els entrants, en un bufet

lliure. Ella mateixa ho va explicar amb un vídeo de TikTok,
on apareixia al llit de l’hospital. Un ensurt amb bon gust.

LA FOTOTwitter (@AtletiFemenino)

per Víctor Porres

Oh, happy death!
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El director de l’Hospital de Martorell: 
“S’està fent un mal ús d’urgències”1

2
Salvador Esteve, un fill predilecte 
polèmic a Martorell

“La ferida està oberta”: el cas 
d’El Palau encara porta cua

Queixes veïnals per fugues i talls 
del subministrament d’aigua a Collbató

Una de les denunciants d’Eduard Pujol, 
a un pas de ser jutjada per falses acusacions

El + llegit línianord.cat

3

4

5

A les xarxes

@sanchezcastejon: Siguiendo muy de
cerca la situación en Ucrania y en perma-
nente contacto con representantes de la UE
y la OTAN, así como con líderes europeos.

@agenciaacn: El Govern estudia què fer
amb el passaport covid i aixeca a partir de
divendres la resta de restriccions, excepte
el tancament de l’oci nocturn.

#CauenRestriccions

@carlestorras: I pel tema aquest de l’Es-
glésia que ha anat afanant béns immo-
bles, dimitirà algú o ja ho deixem per a l’al-
tra vida, això?

#L’EsglésiaEnsRoba #ConflicteAUcraïna

La clau

Hem deixat enrere les festes
nadalenques i ha comen-
çat un any nou que té

molts reptes al davant. Però co-
mencem el gener no només havent
de pagar les despeses i les factures
que van quedar pendents de l’any
passat, sinó afrontant també les di-
ficultats que tenen moltíssimes
famílies per poder assumir la ter-
rible pujada de preus. I és que l’IPC
no para de pujar i pujar.

Els nostres veïns han de pagar
una factura de la llum cada vega-
da més cara i han vist com el go-
vern d’Espanya incomplia la seva
promesa que el rebut no seria
més car que anys anteriors. De fet,
el rebut de la llum s’ha duplicat en
menys d’un any, i això ho pateixen
especialment les famílies més vul-
nerables i amb menys recursos.

D’altra banda, tant la benzina
com el gasoil cada dia són més cars.
I s’apugen els carburants al mateix

temps que els propietaris dels ve-
hicles han de pagar un nou im-
post (CO2), malgrat que molts ja
no poden fer servir el seu cotxe
a l’àrea metropolitana de Bar-
celona perquè no compleix els re-
quisits per circular per la Zona de
Baixes Emissions. És a dir, vos-
tè ha de pagar per tenir un cot-
xe i després el multaran si el fa
servir. La gent no té diners per
canviar-se el cotxe i comprar-se’n
un de nou. Per tant, aquesta
mesura novament ataca les per-
sones menys afavorides.

També s’apugen els impos-
tos metropolitans i es consoliden
els augments d’impostos muni-
cipals. La senyora Colau i els

seus socis del PSC han apujat el
tribut metropolità més d’un 3%,
així com la taxa de tractament de
residus per sobre del 5%. Per
cert, un tribut metropolità molt
qüestionat i injust que només
paguem els que vivim a la me-
tròpoli; ningú més a la resta de
Catalunya o d’Espanya.

Necessitem un canvi de
prioritats i de polítiques. Per
això, som cada vegada més els
que hem demanat als Reis d’O-
rient que arribi al més aviat pos-
sible el canvi que cal perquè tor-
ni a imperar el seny i es treba-
lli per la recuperació econòmi-
ca, la creació d’ocupació i la re-
baixa d’impostos.
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Any nou, preus més alts
per Manuel Reyes (PP)

Els semàfors

Un jutjat ha desestimat el recurs
que va presentar la Generalitat

contra un acord del Ple
municipal de Martorell de l’any
2019 que demanava el retorn
dels terrenys del Centre de
Formació Professional
d’Automoció (CFPA). 

pàgina 6Generalitat

L’artista olesana Chanel Terrero
va donar la sorpresa dissabte a
la final del Benidorm Fest i es va
convertir en la representant

d’Espanya a Eurovisió 2022 amb
la seva cançó SloMo. El suport
del jurat la va col·locar per

davant de les favorites de la nit. 
pàgina 10Chanel Terrero

L’Ajuntament de Collbató
continua feminitzant espais
públics. A través d’uns tallers

amb el col·lectiu de científiques
feministes Luciferases, permetrà
que els alumnes de les dues

escoles del poble posin nom de
científica als seus parcs infantils. 

pàgina 11Aj. de Collbató
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4El Departament de Salut ha
ampliat a una bona part de la po-
blació la vacunació de la dosi de re-
cord de la covid. En concret, ja la
poden demanar totes les persones
de 30 anys o més que van ser va-
cunades amb Pfizer o Moderna en
la pauta completa, sempre que ha-
gin passat 5 mesos des que la
van rebre. També se la poden po-
sar tots els joves d’entre 18 i 29
anys que van rebre la pauta com-
pleta d’aquestes mateixes vacunes
8 mesos enrere.

S’afegeixen, d’aquesta manera,
als grups d’edat de 40 anys o més i
als vacunats de totes les edats amb
AstraZeneca i Janssen. De fet,
aquests continuen sent els grups
prioritaris per a la recepció de la dosi
de record, a més de les persones im-
munodeprimides, el personal sa-
nitari i sociosanitari i les persones re-
sidents, que fins ara ja han pogut re-
bre també aquesta dosi.

La dosi de record és altament re-
comanable, perquè tot i que les va-
cunes contra la covid proporcionen
una resposta immunitària molt
efectiva, algunes persones, mal-
grat tenir la pauta de vacunació
completa, veuen disminuïda aques-
ta protecció, sobretot davant de no-

ves variants com l’òmicron, que és
la majoritària actualment a Catalu-
nya. La dosi de record augmenta la
immunitat, l’allarga i ajuda a redu-
ir el risc d’ingressar a l'hospital a cau-
sa de la covid.

La dosi de record, doncs, aju-
da a maximitzar la protecció, a per-
llongar la seva durada i, en defi-
nitiva, a continuar protegint la sa-

lut pública de les nostres comu-
nitats i, en particular, la de les
persones amb més risc d'infecció
i de malaltia greu.

CINC MESOS DESPRÉS
Per rebre la dosi de record cal que
hagin passat cinc mesos des que es
va rebre la segona dosi, en el cas
d’haver rebut els vaccins de Pfizer
o Moderna. 

Si s’han rebut les dues dosis d’As-
traZeneca o la dosi única de Jans-

sen, han d’haver passat tres mesos
per poder rebre ara la dosi de record. 

En tots dos casos, si superats els
períodes de tres i cinc mesos es con-
trau la infecció per covid, s'haurà
d'esperar quatre setmanes des de
la recuperació de la malaltia per
sol·licitar la dosi de record.

Per accedir a la vacunació, cal
demanar cita prèvia a través del por-
tal vacunacovidsalut.cat, des d’on es
pot triar punt de vacunació i dia i
hora. Els destinataris de la dosi de re-
cord aniran rebent un SMS convi-
dant-los a la vacunació i dirigint-los
a aquest enllaç.

La dosi addicional que s’està ad-
ministrant és de Moderna o de Pfizer,
indiferentment de la vacuna que
s’hagi rebut a la primera i a la sego-
na dosi. De fet, s’ha comprovat que
totes dues vacunes, tant la Moderna
com la Pfizer, tenen una eficàcia
molt elevada, independentment de
la vacuna que s’hagi rebut en l’apli-
cació de la pauta completa (Pfizer,
Moderna, AstraZeneca o Janssen).

El Departament de Salut man-
té la crida a tota la població perquè
es vacuni, tant les persones que po-
den rebre ara la dosi addicional
com totes aquelles que encara no
estan vacunades.

4Cal recordar que les persones no
vacunades majors de 12 anys te-
nen una probabilitat 2,5 vegades
més gran de ser hospitalitzades
per covid i 4,9 vegades més d’en-
trar a l’UCI. En el cas dels majors de
50 anys, tenen una probabilitat 3,7
vegades més gran de ser hospi-
talitzades per covid i 8,1 vegades
més d’entrar a l’UCI. I en la franja
de més de 70 anys, tenen una pro-
babilitat 6,1 vegades més gran de
ser hospitalitzades i 15,2 vega-
des més d’entrar a l’UCI que les

persones d’aquesta edat que te-
nen dosi de record.

La vacunació contra la covid té
com a objectiu protegir tota la po-
blació del virus per evitar casos de
malaltia greu, covid persistent, in-
gressos hospitalaris i a les UCI i morts.

Està previst que s’ampliïn pro-
gressivament els grups per rebre la
dosi de record quan hagi passat el
temps necessari des de la darrera dosi
de la vacuna. Aquests grups se selec-
cionen coordinadament en l’àmbit de
l’estratègia estatal de vacunació.

La vacunació redueix la
probabilitat d’ingrés hospitalari

La dosi de record
augmenta la

immunitat i l’allarga 

Algunes persones, malgrat tenir la pauta de vacunació completa, veuen disminuïda la protecció, sobretot davant de noves variants com l'òmicron. Foto: Generalitat

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE LA GENERALITAT DE CATALUNYA
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Una gran part de la població ja pot
rebre la dosi de record de la covid
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Fonollosa reclama l’esperada
T-Mobilitat a Puigneró

TRANSPORT4L’alcalde de Mar-
torell, Xavier Fonollosa, ha tor-
nat a reclamar la posada en
marxa de la T-Mobilitat “al més
aviat possible”. Ho va fer apro-
fitant la visita institucional del vi-
cepresident de la Generalitat i
conseller de Polítiques Digitals
i Territori, Jordi Puigneró, el
passat 19 de gener. La trobada va
consistir principalment en una
visita a les obres del barri de la
Sínia, però l’alcalde no va deixar
passar l’oportunitat de recor-
dar algunes de les reivindica-
cions històriques de Martorell.

La T-Mobilitat posaria fi al
greuge que pateix el municipi
amb la realitat actual de les zones
tarifàries, que situen Martorell a
la zona 3, amb preus molt més
alts, mentre que localitats veïnes,
com Castellbisbal o Sant An-
dreu de la Barca, paguen els pre-
us de la zona 1. Per això, Fono-
llosa hi va insistir un cop més. Se-
gons va explicar el batlle als mit-
jans després de la conversa amb
el vicepresident, la Generalitat
s’ha “compromès” a fer realitat la
T-Mobilitat a finals d’aquest any
o a principis de l’any vinent.

Detinguda per robar joies 
a les cases on treballava 

SUCCESSOS4Els Mossos d’Es-
quadra han detingut recentment
una treballadora domèstica per
robar joies i diners a set domicilis
de Martorell, Collbató i Olesa de
Montserrat. La dona, de 56 anys,
s’hauria embutxacat més de
6.000 euros venent joies roba-
des a les cases on treballava.

La investigació va començar
el mes de desembre, quan una
dona octogenària va denunciar el
robatori d’una joia a casa seva, a
Collbató. La víctima va assegurar
que l’única persona que havia po-
gut accedir a l’habitatge era la

dona de la neteja. Uns dies més
tard, es va denunciar un altre ro-
batori de joies i diners a una casa
on treballava la mateixa senyo-
ra. A partir d’aquí, els agents van
descobrir les vendes que havia fet
la sospitosa a negocis de com-
pravenda d’or, i van identificar
més llars on treballava. 

Segons la policia, totes les víc-
times eren persones grans, que
majoritàriament vivien soles i te-
nien un cert grau de dependèn-
cia. Finalment, la dona va ser de-
tinguda el 18 de gener com a pre-
sumpta autora de set furts.

Gir de 180 graus en el cas 
de les denúncies contra Pujol

TRIBUNALS4Una de les dones
que va acusar d’assetjament l’ex-
portaveu de JxCat, el martorellenc
Eduard Pujol, està a un pas de ser
jutjada per difamació, tal com va
avançar fa pocs dies El País. Un
jutjat veu indicis que hauria estat
ella qui l’hauria assetjat a ell i des-
prés l’hauria acusat falsament. Pu-
jol va haver de deixar el seu càr-
rec l’octubre de 2020, quan dues
dones el van denunciar davant
JxCat per assetjament. Aquestes

denúncies no van arribar mai a la
justícia i Pujol es va querellar
contra les denunciants. Ara, un
dels casos ha fet un gir de 180
graus. En la interlocutòria, a la
qual ha tingut accés Línia Nord,
s’apunta que la dona hauria em-
près “accions de pressió, atemo-
riment i difamació” contra l’ex-
diputat i li hauria “imputat falsa-
ment actes d’agressió”, després
que ell posés fi a la relació que pre-
sumptament mantenien.

L’alcalde i el vicepresident, en una visita al barri de la Sínia. Foto: Ajuntament

Eduard Pujol. Mariona Puig/ACN

Comerç | La pastisseria Grau, entre les 50 millors del país
La pastisseria Grau de Martorell és una de les cinquanta millors de Catalunya, segons

els premis Fava de Cacau que atorga l’Ajuntament de Sant Vicenç dels Horts. És el
segon any consecutiu que el comerç martorellenc rep un d’aquests guardons.

EQUIPAMENTS4El 2019, des-
prés d’anys de retard en l’entrada
en funcionament del Centre de
Formació Professional d’Auto-
moció (CFPA), l’Ajuntament de
Martorell va acordar per unani-
mitat al Ple demanar a la Gene-
ralitat el retorn dels terrenys on hi
ha l’equipament. Uns terrenys, cal
recordar, que Martorell havia ce-
dit de forma gratuïta al Govern l’a-
ny 2009. Com a resposta al mo-
viment del consistori, la Genera-
litat va presentar un recurs contra
aquell acord plenari. Ara, un jut-
jat ha desestimat en primera ins-
tància el recurs i, per tant, ha do-
nat la raó a l’Ajuntament.

Així ho va explicar l’alcalde Xa-
vier Fonollosa a la sessió plenària
del mes de gener, on també va co-
municar que la Generalitat ha in-
terposat un recurs d’apel·lació
contra aquesta recent sentència.
Davant d’això, el Ple va aprovar
per unanimitat la compareixença
i oposició a aquest nou recurs, “per

defensar els interessos de l’Ajun-
tament”, en paraules del batlle.

ACORD EXTRAJUDICIAL
L’alcalde també va detallar que, en
paral·lel al procediment judicial, la
Generalitat s’ha posat en contac-
te amb el govern municipal per ar-
ribar a un acord extrajudicial. En
aquest sentit, Fonollosa es va mos-
trar disposat a trobar una solució
fora dels tribunals i va recordar que

“l’objectiu mai ha estat el retorn
dels terrenys, sinó la posada en
funcionament del centre”. 

Amb tot, l’alcalde va afirmar
que, si la solució extrajudicial no
arriba i la justícia dona la raó a l’A-
juntament en segona instància, el
següent pas serà quedar-se l’edi-
fici i tirar endavant el projecte des
del consistori, a través d’un con-
veni amb el Clúster de la Indústria
d’Automoció de Catalunya (CIAC).

El Centre de Formació Professional d’Automoció de Martorell. Foto: Ajuntament

La justícia dona la raó al
consistori sobre el centre d’FP
» Un jutjat ha desestimat el recurs de la Generalitat contra l’acord
plenari del 2019 que demanava el retorn dels terrenys del centre
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Crida de Mans Mercedàries
per acabar una escola a Kènia
SOLIDARITAT4L’ONG marto-
rellenca Mans Mercedàries ne-
cessita una última empenta per
acabar de construir una escola a
Kènia. L’entitat solidària va co-
mençar les obres d’aquest equi-
pament, l’escola Lutgarda, l’any
2015, amb l’objectiu de donar
resposta a la petició de les famí-
lies de la localitat keniana d’On-
gata Rongai, que volien un lloc
segur per als seus fills. Ara, els
treballs ja estan en el tram final,
però calen més diners per en-
llestir el centre: falta col·locar les
finestres i fer l’electrificació. 

Davant d’aquesta situació, la
responsable de l’ONG, Montse
Torras, ha fet recentment una
crida a la ciutadania de Marto-
rell a través de l’emissora mu-

nicipal per aconseguir els diners
que necessiten. Les donacions
que rebin se sumaran a les sub-
vencions de l’Ajuntament de
Martorell i l’Ajuntament de Sant
Feliu de Llobregat, que col·la-
boren amb l’entitat.

INAUGURAR-LA AQUEST ESTIU
Si finalment obtenen els recur-
sos econòmics que encara els fan
falta, els voluntaris de Mans
Mercedàries confien a poder
assolir el seu propòsit d’inau-
gurar definitivament l’escola
aquest estiu. De moment, el
centre funciona només per als
cursos d’educació infantil, i la
voluntat és que aquest mateix
any ja pugui acollir també els
alumnes d’educació primària.

INFÀNCIA4Martorell ja té com-
pleta la seva xarxa de camins es-
colars segurs, després que aquest
gener acabessin les últimes ob-
res que quedaven per enllestir-
la. La xarxa inclou els itineraris
més utilitzats pels nens i nenes
del municipi a l’hora d’anar a
l’escola, que estan ubicats als
barris de la Vila, Buenos Aires,
les Bòbiles i el Torrent de Llops.
Ara, en aquests recorreguts, els
passos de vianants estan pintats
de turquesa i presenten uns di-
buixos que recorden als petits
que s’han d’aturar i mirar que no
vinguin cotxes abans de creuar.

“Són molt visibles i, per tant,
molt útils”, diu la presidenta de
l’AMPA de l’Escola Lola Angla-
da, Georgina Colorado, que va-
lora sobretot els casos en què els
passos de vianants no només
s’han pintat, sinó que també
s’han elevat. Això fa que els cot-
xes que hi circulen redueixin la
velocitat i vigilin més quan pas-
sen a prop dels centres escolars,
especialment a les hores d’en-
trada i sortida de classe. 

El president de l’AMPA de
l’Escola José Echegaray, Urko
Ellacuria, comparteix la visió
positiva de Colorado sobre
aquesta iniciativa. Creu que pot
donar confiança als pares i ma-

res i fins i tot fer baixar l’edat a
la qual deixen que les criatures
vagin soles a l’escola. “Seria bo
que es reduís el nombre de cot-
xes que es concentren a les por-
tes de les escoles”, apunta.

UNA PROPOSTA CIUTADANA
La idea de crear una xarxa de ca-
mins escolars segurs va ser una
de les més votades als Pressu-
postos Participatius de 2019 i l’A-
juntament va decidir dur-la a ter-
me ampliant la proposta inicial,
incloent-hi millores a les voreres
i altres intervencions. 

Per fer realitat aquest pro-

jecte, el consistori va fer un es-
tudi per identificar els recorre-
guts més freqüentats per la ca-
nalla martorellenca, i ha man-
tingut el contacte amb les AMPA
durant tot el procés. Tot i això,
Ellacuria comenta que alguns
barris, com Can Carreres, han
quedat “una mica fora” de la xar-
xa, tal com li han traslladat al-
gunes famílies que hi viuen.
“Potser és ambiciós, però estaria
bé que en un futur es pogués am-
pliar la xarxa i que tots els nens
i nenes de Martorell tinguessin
un camí segur per anar a l’esco-
la”, desitja aquest pare.

La xarxa de camins escolars segurs ja s’ha completat. Foto: Ajuntament

Satisfacció entre les famílies
amb els camins escolars segurs

Alumnes de l’escola Lutgarda d’Ongata Rongai, Kènia. Foto: Ajuntament
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INDÚSTRIA4El procés de rein-
dustrialització de les fàbriques de
Nissan a Catalunya continua
complicant-se, i aquesta vegada
el focus se situa a la planta de
Sant Andreu de la Barca. Els pro-
pietaris d’aquesta nau s’han vol-
gut desmarcar de la reindus-
trialització per buscar una al-
ternativa pel seu compte, obli-
gant així a “moure tot el puzle”,
tal com diu el delegat sindical de
CCOO a la fàbrica santandre-
uenca, Bruno Alcázar. Això sí, Al-
cázar confia que la decisió es pu-
gui revertir: “Encara hi ha ne-
gociacions i, per tant, encara hi
ha esperança”, assegura.

Segons els plans de reindus-
trialització, el hub d’electromo-
bilitat –liderat per QEV Tech-
nologies i per Btech, empresa
amb seu a Martorell– havia d’o-
cupar la nau de Sant Andreu, a
més de la fàbrica de la Zona
Franca. Amb les darreres nove-
tats, però, al hub se li ha ofert la

planta de Montcada i Reixac, on
havia d’anar l’empresa de motos
elèctriques Silence, que acabaria
anant a la Zona Franca. Aquest
moviment no convenç el funda-
dor i conseller delegat de Silen-
ce, Carlos Sotelo, que ha dit re-
centment que les negociacions
de la mesa de reindustrialització
estan en un moment “molt deli-
cat”, segons recull l’ACN.

Per a Alcázar, tot plegat su-

posa un “pas enrere” i lamenta
la situació, sobretot tenint en
compte que “Sant Andreu era la
planta que tenia el futur més as-
segurat”. “Pensàvem que ho te-
níem fet i de cop ens trobem
això”, reflexiona. Tot i que re-
corda que tots els treballadors de
Nissan a Catalunya s’hauran de
recol·locar a alguna de les tres fà-
briques, reconeix que “tothom
vol quedar-se a la seva planta”.

La plantilla de Nissan Sant Andreu, en una imatge d’arxiu. Foto: Línia Nord

Nissan Sant Andreu, amb un 
peu fora de la reindustrialització

SALUT4Sant Esteve Sesrovires
va estrenar ahir dilluns el seu
nou CAP, situat al carrer Josep
Tarradellas, a la zona de la Gle-
va. La posada en marxa de l’e-
quipament, que es va començar
a construir l’agost de 2019, era
un moment molt esperat al mu-
nicipi, ja que l’antic CAP feia
temps que havia quedat petit per
a la població sesrovirenca.

El nou centre –que s’ha cons-
truït amb una inversió de 3,1 mi-
lions d’euros del Servei Català de
la Salut– té més de 1.400 metres
quadrats, dels quals 783 útils, i
suposa un increment del nombre
de consultes (passen de sis a
nou). Concretament, té tres con-
sultes de medicina, tres d’infer-
meria, una de pediatria, una
d’infermeria pediàtrica i una
consulta polivalent.

Entre les novetats, també des-
taca que, segons el Departament
de Salut, es tracta d’un edifici
“més ampli, lluminós i conforta-
ble” i que permet diferenciar fà-
cilment els “espais covid i no co-

vid”. D’altra banda, el consistori
ha habilitat un aparcament a
cada costat del centre, un per al
personal i l’altre per a usuaris. 

LA RECUPERACIÓ DELS SERVEIS
El govern municipal creu que l’o-
bertura de portes del nou CAP

“ha d’anar acompanyada de la
recuperació total dels serveis
que es prestaven abans de la
pandèmia”, com ara les consul-
tes amb la llevadora. En aquest
sentit, Salut assegura que el fet
de comptar amb més espai “fa-
cilitarà” l’ampliació de serveis.

Un moment d’aquest dilluns, primer dia de funcionament. Foto: Ajuntament

L’esperat nou CAP de Sant
Esteve ja ha obert les portes

Castellví | Sant Esteve

Política | David Solsona, nou regidor de Fem
David Solsona ha pres possessió com a regidor de Fem Sant Andreu (ERC i

Vecinos por el Cambio) en substitució de María José Escobedo, que va
renunciar a la seva acta al ple del mes de desembre per motius personals.

Obres | Castellví asfaltarà tot el barri del Taió
L’Ajuntament de Castellví de Rosanes posarà en marxa les obres d’asfaltatge del
barri del Taió dilluns vinent, 7 de febrer, i es preveu que durin unes sis setmanes.
L’actuació es farà en tres fases diferenciades de dues setmanes cadascuna.

TRANSPORT4Els barris de Can
Sunyer i Valldaina, de Castellví
de Rosanes, estrenen aquest di-
marts 1 de febrer un nou servei
d’autobús a demanda per con-
nectar-los amb la població veïna,
Sant Andreu de la Barca. 

Amb el sistema de transport
a demanda, tal com explica l’A-
juntament de Castellví, es pretén
que el servei de bus sigui “més
flexible i s’adapti millor a les ne-
cessitats dels veïns i veïnes d’a-
quests barris”. El servei funcio-
na, com el seu nom indica, a pe-

tició de l’usuari, i no seguint
uns horaris fixos. Així, cal que
l’usuari demani el pas de l’auto-
bús amb antelació a través d’u-
na aplicació de mòbil, Clic.cat,
indicant tant la parada de reco-
llida com la de destí, i l’hora en
què vol fer el trajecte.

La posada en marxa del ser-
vei de bus a demanda suposa
també la creació de cinc noves
parades a Can Sunyer i Valldai-
na, de manera que ara hi ha fins
a setze punts a aquests barris on
el transport es pot aturar.

Can Sunyer i Valldaina
estrenen autobús a demanda

El nou servei facilita la connexió amb Sant Andreu de la Barca. Foto: Pexels

Volen crear un pla de salut
mental per a menors i joves

SALUT4Crear un pla municipal
comunitari de salut mental per
atendre els adolescents i joves de
Sant Andreu de la Barca: aques-
ta és la voluntat del consistori
santandreuenc. Així va quedar
clar en la sessió plenària del
passat dia 27, en què es va apro-
var per unanimitat una moció de
Podem que proposava fer reali-
tat aquest nou pla.

Segons va explicar la porta-

veu de Podem, Isabel Marcos,
aquest document ha de perme-
tre prevenir i detectar problemes
de salut mental als “espais quo-
tidians” dels joves i adolescents.

Entre els acords de la moció,
s’hi va incloure una proposta a
petició del PSC per demanar al
CatSalut que l’atenció en salut
mental al CAP torni a ser de tres
dies a la setmana, i no només
d’un, com és actualment.

El Ple aprova una moció 
en defensa del català

LLENGUA4El Ple municipal de
Sant Andreu de la Barca va apro-
var en la sessió del 27 de gener una
moció per defensar i protegir l’es-
cola i la llengua catalanes. La pro-
posta, presentada per Fem Sant
Andreu, va rebre el suport de tots
els grups, excepte Ciutadans, que
hi va votar en contra. En el debat
de la moció es va parlar de l’ús del

català a Sant Andreu, que és es-
pecialment baix, i del fet que els
membres del consistori santan-
dreuenc fan servir el castellà ha-
bitualment en les seves interven-
cions. En aquest sentit, regidors
tant del govern com de l’oposició
van defensar el seu ús del castellà,
al·legant que representa la plura-
litat de la societat del municipi.
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MÚSICA4Ni Tanxugueiras ni
Rigoberta Bandini: l’olesana Cha-
nel Terrero va ser l’artista que va
donar la sorpresa a la final del Be-
nidorm Fest dissabte passat i es va
convertir en la representant d’Es-
panya a Eurovisió 2022. Tot i que
no partia com a favorita, la intèr-
pret d’SloMo –la cançó que de-
fensarà a Torí (Itàlia) el pròxim
mes de maig– es va proclamar
guanyadora de la primera edició
d’aquest festival gràcies a l’apos-
ta ferma del jurat professional per
ella i un ampli suport del públic.

Nascuda a l’Havana (Cuba)
l’any 1991, Chanel es va traslladar
a Olesa de Montserrat amb la seva
família quan només tenia quatre
anys. A Olesa va créixer i va des-
cobrir i desenvolupar la seva pas-
sió per la música i, tot i que ja no
hi viu, en una entrevista recent a
RAC1 ha assegurat que hi ve so-
vint per visitar els seus avis. Pre-
cisament, ells van ser de les pri-
meres persones que li van venir al

cap en conèixer la seva victòria a
Benidorm: “Iaia, avi, us estimo”,
va dir, molt emocionada.

UNA VICTÒRIA INESPERADA
A més de cantant, Chanel també
és ballarina, i així ho va demostrar
a l’escenari: va oferir una gran ac-
tuació amb ritme llatí que no va
deixar ningú indiferent. Tot i
això, no va guanyar el vot del pú-
blic, però sí el del jurat, que tenia
més pes en l’elecció final. Per

això, el seu triomf va ser inespe-
rat i fins i tot polèmic, i molts eu-
rofansvan mostrar a través de les
xarxes socials el seu desacord
amb el sistema de votacions. Da-
vant d’això, l’olesana va decidir
deixar el seu compte de Twitter i
centrar-se en la preparació de
l’actuació que farà a Eurovisió.
D’altra banda, ha rebut una allau
d’escalf i ànims per part de com-
panys i seguidors, que han volgut
destacar el seu talent indiscutible.

L’artista olesana Chanel Terrero anirà a Eurovisió. Foto: Twitter (@La1_tve)

D’Olesa a Eurovisió: Chanel
guanya el Benidorm Fest

MEMÒRIA4Recordar la història,
mantenir-la viva en la memòria,
perquè no es torni a repetir.
Aquest és l’objectiu de l’Ajunta-
ment d’Abrera, que aquest any
ha tornat a commemorar l’ani-
versari de la construcció de les
trinxeres de la Guerra Civil Es-
panyola al bosc de Sant Miquel.

Aquestes trinxeres, que són
estructures militars excavades a
terra, les van construir les tropes
republicanes el gener de 1939
durant la retirada davant l’e-
xèrcit franquista, ara fa 83 anys.
Es troben, tal com detalla l’A-
juntament, a prop del camí fo-
restal que surt del carrer de
Sant Miquel, accedint-hi per la
carretera B-40 o la BV-1201.

L’accés a les trinxeres és lliu-
re i gratuït, precisament, perquè
la ciutadania les pugui veure en
primera persona i entendre què
hi va passar, tot llegint el plafó
informatiu instal·lat per la Re-
gidoria de Patrimoni Cultural i
Memòria Històrica, que pro-
mou la divulgació contra l’oblit.

La regidora d’aquesta àrea,
Arantxa Galofré, ha recordat,
coincidint amb l’aniversari de la
construcció de les trinxeres, que
Abrera “va rebre el dur embat no
només de la guerra, sinó també
de la postguerra” i, en aquest sen-
tit, ha posat en valor la memòria

històrica i el patrimoni, que “són
també les persones” que van viu-
re aquella època fosca. Amb tot,
Galofré assegura que els veïns
d’Abrera que hi tinguin interès
poden posar-se en contacte amb
l’Ajuntament per saber més de les
trinxeres i la seva història. 

Una recreació de les trinxeres. Foto: Ajuntament

Divulgació contra l’oblit: 83 anys
de les trinxeres de Sant Miquel

Abrera

Memòria | Recorden les víctimes olesanes del nazisme
L’Ajuntament d’Olesa de Montserrat va homenatjar dijous passat les víctimes olesanes
dels camps de concentració nazis a la plaça de Fèlix Figueras i Aragay. L’acte es va fer

coincidint amb el Dia Internacional en Memòria de les Víctimes de l’Holocaust.

Condol | Mor un motorista després de xocar amb un senglar
Un motorista va morir el passat 23 de gener després de xocar amb un porc senglar a
Abrera, segons el Servei Català de Trànsit. L’avís del sinistre es va rebre a les 11.30 hores
al quilòmetre 2 de la BV-1201, en sentit Martorell i a tocar de la depuradora d’Abrera.

TRANSPARÈNCIA4La Comis-
sió de Garantia del Dret d’Accés
a la Informació Pública (GAIP)
ha requerit a l’Ajuntament d’A-
brera que lliuri a Abrera En
Comú un document, després
que el grup municipal presentés
una reclamació davant d’aquest
organisme per denegació d’in-
formació. Concretament, els co-
muns havien demanat una còpia
de l’esborrany de la diagnosi
d’un estudi de mobilitat urbana
sostenible en el qual el govern lo-
cal fa més d’un any i mig que hi

treballa, segons el partit lila. La
mateixa agrupació assegura que
l’alcalde Jesús Naharro es va
negar a entregar aquesta infor-
mació, motiu pel qual van re-
córrer a la GAIP, un òrgan in-
dependent nomenat pel Parla-
ment de Catalunya. La resolució
d’aquest organisme, a la qual ha
tingut accés Línia Nord, afirma
que “l’Ajuntament no ha emès
cap informe a la GAIP en què
justifiqui, ni tan sols mínima-
ment, la seva posició contrària a
l’accés (a l’esborrany)”.

El consistori haurà d’informar
els comuns sobre un estudi

El consistori abrerenc, en una imatge d’arxiu. Foto: Ajuntament

SUCESSOS4Els Mossos d’Es-
quadra i la Policia Local d’Olesa
de Montserrat van detenir el
dimarts de la setmana passada
vuit homes com a presumptes
responsables d’una plantació de
marihuana de 1.800 plantes,
ubicada a una nau del polígon
Can Vinyals. El jutge va decretar
l’ingrés provisional a presó de set
dels vuit detinguts, mentre que
un d’ells va quedar en llibertat
amb càrrecs. Tots els arrestats

malvivien a la planta superior de
la nau. Els agents que hi van en-
trar també van intervenir 110
quilograms de cabdells preparats
per a la distribució. Segons cal-
culen els investigadors, el valor
de la droga intervinguda en
aquesta operació superaria els
270.000 euros al mercat negre.
A més, la companyia elèctrica va
determinar que la plantació es-
tava connectada il·legalment a la
xarxa principal de distribució.

A presó els set responsables
d’una plantació de marihuana

1.800 plantes a una nau del polígon Can Vinyals. Foto: Mossos d’Esquadra
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FESTES4A Esparreguera l’hi-
vern és temps de tradicions. Di-
umenge passat els carrers es
van omplir de carros, carruatges
i animals de tir per celebrar els
Tres Tombs de Sant Antoni
Abat, que enguany han recupe-
rat el format d’abans de la pan-
dèmia. Després de la ressaca
d’aquesta celebració, que es
manté viva a la vila des de l’any
1843, els esparreguerins ja es-
calfen motors per a una altra

gran cita: la Festa Major d’Hi-
vern. Es tracta de la festa en ho-
nor a la patrona del municipi,
Santa Eulàlia, i tindrà lloc de l’11
al 13 de febrer. Tot i que encara
no s’ha publicat el programa, l’A-
juntament ja ha avançat que
tindrà com a ingredients prin-
cipals la cultura popular, la mú-
sica i el patrimoni local. A més,
després d’aquesta festa, arriba-
rà la FiraPassió, que es farà el
cap de setmana del 19 i el 20.

LLENGUA4La sentència judicial
que obliga a fer el 25% de les
classes en castellà a les escoles
catalanes continua portant cua.
Al ple de gener del Consell Co-
marcal del Baix Llobregat, ERC
va presentar, amb el suport de
JxCat i comuns, una declaració
de rebuig a la sentència i de su-
port al model d’immersió lin-
güística. La moció incloïa l’ad-
hesió al manifest de la platafor-
ma Som Escola –que aglutina
sindicats i entitats de la comu-
nitat educativa–, i no va pros-
perar perquè hi van votar en
contra Cs, PP i PSC. 

Aquest últim vot contrari ha
aixecat polseguera, però el vice-
president primer del Consell
Comarcal i alcalde d’Esparre-
guera, el socialista Eduard Rivas,
defensa el posicionament del
seu partit i assegura que es trac-
tava d’una moció “partidista” i
“trampa”, amb la intenció de
donar la imatge que el PSC for-

ma part del “bloc” contrari a la
immersió juntament amb Cs i
PP. Rivas recorda que els socia-
listes se senten “pares i mares de
la immersió lingüística”, però
matisa que aquest model “no de-
fensa el català com a única llen-
gua vehicular a l’escola”, sinó el
domini de les dues llengües en
acabar l’educació obligatòria.
També creu que s’hauria de fer
un “debat serè” per “actualitzar”

el model, i apunta que en algu-
nes zones del país s’hauria de re-
forçar l’ensenyament del caste-
llà i en d’altres, del català. 

Pel que fa a la sentència del
25% de castellà, s’hi mostra en
desacord i considera que “no
ajuda en absolut”, però subrat-
lla la importància de no interfe-
rir en les decisions judicials.
“Les sentències, ens agradin o
no, s’han de complir”, conclou.

El darrer ple del Consell Comarcal del Baix Llobregat. Foto: YouTube

Rivas defensa el ‘no’ del PSC a 
la moció a favor de la immersió

Dels Tres Tombs a la Festa
d’Hivern: temps de tradicions

IGUALTAT4La Regidoria d’Igu-
altat i LGTBI de Collbató conti-
nua avançant per feminitzar els
espais públics del poble. Aquest
és un dels principals reptes que
es va marcar el govern en aquest
mandat, tal com subratlla la re-
gidora d’Igualtat i Cultura, Mar
Andreu. El primer gran pas en
aquest sentit va ser batejar la bi-
blioteca municipal amb el nom
de Sibil·la Durfort, i el següent
serà posar nom de dona als dos
parcs infantils de Collbató. Con-
cretament, nom de científica.

Tot va començar quan l’en-
titat Luciferases, un col·lectiu de
científiques feministes, va oferir
a l’Ajuntament fer tallers a les
dues escoles del municipi, Man-
suet i La Salut, per visibilitzar les
dones en la ciència. A més d’ac-
ceptar la proposta, des d’Igual-
tat van decidir aprofitar aquests
tallers per fer que els alumnes
triïn el nom d’una científica per
batejar el parc que tenen davant
la seva escola. La idea de segui-
da va comptar amb el vistiplau

de la Regidoria d’Educació i dels
dos centres educatius.

“Als nens i nenes també els
fa molta il·lusió”, assegura la re-
gidora Mar Andreu, que detalla
que la col·laboració amb Luci-
ferases també inclou experi-
ments científics per “motivar”

l’alumnat a endinsar-se en
aquest camp.

La responsable d’Igualtat
avança que la inauguració del nou
nom del parc de davant de l’Es-
cola La Salut es farà cap al 8-M,
mentre que en el cas de Mansu-
et serà pels volts  de Sant Jordi.

La presentació del projecte ‘Els Jardins de les científiques’. Foto: Ajuntament

Alumnes de Collbató posaran
nom de dona als parcs del poble

Collbató

Urbanisme | El Ple torna a aprovar inicialment el POUM
El Ple d’Esparreguera va acordar en la sessió de gener la segona aprovació inicial
del Pla d’Ordenació Urbanística Municipal (POUM), el document que estableix la
planificació urbanística del municipi, que ara es troba en fase d’exposició pública.

Cultura | Ferran Palau debuta al Palau de la Música
El cantant collbatoní Ferran Palau va actuar divendres passat per primer cop al
Palau de la Música, coincidint amb el desè aniversari de la seva carrera en solitari.
L’artista va ser l’encarregat d’inaugurar la 33a edició del festival Guitar Bcn.

Els Tres Tombs es van celebrar diumenge. Foto: Ajuntament

INFRAESTRUCTURES4Aquest
mes de gener s’han fet millores a
la xarxa de subministrament d’ai-
gua al passeig de la Cerdanya, en-
tre l’avinguda del Centenari i el
carrer del Roselló. Segons ha in-
format l’Ajuntament de Collbató,
aquesta zona havia patit “moltes
fuites”, motiu pel qual finalment
es va optar per la substitució in-
tegral del tram afectat.

Aquest és el darrer avenç que
ha fet el consistori collbatoní en la
renovació de la xarxa d’aigua,
una tasca que va començar l’any

2016 (quan el servei va tornar a ser
de gestió pública) i que no s’ha atu-
rat. El desembre passat, sense
anar més lluny, es va renovar la
xarxa al carrer Marcos Redondo.

Fins ara, la inversió del con-
sistori en aquesta matèria supera
el milió i mig d’euros. “Partíem
d’una situació de total abando-
nament, de quasi nul·les inver-
sions durant més de vint anys”, re-
corden des de l’Ajuntament. Tot
plegat, després que alguns veïns es
queixessin de talls de subminis-
trament fa unes setmanes.

Les millores a la xarxa 
d’aigua continuen avançant

Obres de millora a la xarxa d’aigua. Foto: Ajuntament
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Esports

En un moment de la teva
vida vas haver de triar en-
tre el futbol sala i el con-

vencional. Per què et vas deci-
dir-te pel de pista?
Perquè vaig adonar-me que m'ho
passava molt millor. El futbol sala
és molt intermitent i t'exigeix
pensar molt de pressa i tenir
molts ulls. No deixes d'intervenir
en el partit. És un esport que
mai deixa de regalar-me expe-
riències, convivències, aprenen-
tatges, valors, moments més bons
i més dolents... I, és clar, viatges!
Quan estava a les categories in-
feriors del Barça vam jugar un tor-
neig als Estats Units i un altre a
Londres. El millor, i crec que t'ho
dirà qualsevol esportista, són les
amistats que fas competint. 

Per què vas fitxar pel Club Sala
5 Martorell? 
Per la seva ambició. L'any passat
ja va jugar la fase d'ascens a la Se-
gona Divisió i ara repeteix l'ob-
jectiu. Gaudeixo creixent en un

equip en què es vol competir i fer
bé les coses. 

Un grup pot tenir molt líders.  
Hi estic d'acord. Sens dubte, el ca-
pità, Pau Albacete, és un refe-
rent, i Abdelmalik Akarkach o Ra-
mon Sánchez tenen experiència
a la categoria i saben com trobar
els gestos i paraules perfectes
per animar el company quan està
malament. Al Club Sala 5 Marto-
rell tots som líders.

I quin tipus de líder ets tu? 
El del treball. Si realment no m’hi
deixo el cor i l'ànima, no puc ser
un líder. 

"Has de patir durant la setma-
na per fruir del partit", explica-
va Juanjo Grau, exfisiotera-
peuta del Barça, a Què t'hi ju-
gues!, de SER Catalunya.   
Com millor entreni l'equip, millor

jugarà el partit. Quan no ens
hem exercitat tan bé, ens ha
costat més jugar.  

Et refereixes a la ratxa de no-
vembre a desembre de tres der-
rotes, dos empats i una victòria? 
Sí. Potser aquelles sis setmanes
d'entrenaments no van ser tan
bones com les de pretemporada
i d'inici de curs. Qualsevol equip
et pot guanyar i mai, però mai,
pots relaxar-te. L'únic camí és
donar-ho tot per acabar primers
del grup 3 i acabar pujant a la Se-
gona Divisió. 

El partit a casa contra el CE
Futsal Mataró, previst per al 9
d'abril, serà decisiu. Allà vau
perdre 4-2. 
Exacte. La segona volta és molt
llarga i ells són un rival directe,
com la UD Ibiza Gasifred, l'Indus-
trias Santa Coloma, el CE Barce-
loneta Futsal... 

Xavi Torres sembla un presi-
dent molt proper i apassionat.  
Sempre que pot ve als entrena-
ments i ens ajuda en el que ne-
cessitem. El Xavi és clau perquè la
família del Club Sala Martorell

estigui tan unida. Em sento molt
a gust en l'equip. M'hi he adaptat
bé gràcies als companys, que
m'han acollit genial, i a en Víctor
González i el seu cos tècnic, que
són llibres oberts.  

El pròxim dissabte 5 de febrer
rebreu el Ye Faky FS. 
Recordo que tenien molt la pilo-
ta i eren dinàmics, però que els va
faltar profunditat i els vam robar
força pilotes. Nosaltres vam ser
molt eficaços en l'u contra u i la fi-
nalització a porteria. Haurem d'a-
nar molt amb compte.  

Sols tenir força memòria visu-
al dels partits? 
Sí, i crec que és important perquè
m'ajuda a intentar no cometre els
mateixos errors. Cada setmana
ens passen vídeos de correccions
del partit, i també individuals del
que hem fet bé i malament.   

Quins tanques tens com a re-
ferents? 
N'hi ha força que m'agraden,
però, sense dubte, des de petit
m'he fixat molt en Pola, exjuga-
dor de l'Inter Fútbol Sala que
ara defensa la samarreta del Spor-
ting Clube de Braga. Pola és un
tanca que s'anticipa a tots els pi-
vots i sap aguantar els més pe-
sats. Té un xut extraordinari. Car-
los Ortiz, del Barça, també m'a-
grada molt. 

Tu com et retrataries com a
jugador?
Aporto molt més en defensa
que en atac, m'agrada barallar-
me amb els pivots, tinc una bona
visió de joc i un tacte amb la pi-
lota i un xut notables. Malgrat
que no soc molt fort, sé quan po-
sar l'espatlla i jugar amb força. A
la pista aplico el que he après a
casa i competint.   

“Si realment no m’hi
deixo el cor i l’ànima, 
no puc ser un líder” 

Mario Silva / Tanca del Club Sala 5 Martorell

“Els meus pares m'han ensenyat que m’hi he de deixar-me l'ànima i acabar 
tot el que comenci. Una manera de fer i de ser que aplico a la pista. A tot 

arreu soc molt constant i persistent”, confessa, orgullós, Mario Silva 
(Mollet del Vallès, 1999), tanca del Club Sala 5 Martorell, de la Segona Divisió B.

“Aporto molt més en
defensa que en atac,
m'agrada barallar-me
amb els pivots...”

Foto: Mario Silva

Bàsquet | El CB Esparreguera rep el CB UGT Almozara 
El conjunt de Carlos Espona jugarà a casa el pròxim dissabte 5 de febrer contra el CB UGT

Almozara. El partit, que començarà a les 18.15 hores, correspon a la 15a jornada del grup C2 de
Lliga EBA. El passat 30 de gener el CB Esparreguera va guanyar el Club Bàsquet Alpicat per 74-88. 

Toni Delgado
MARTORELL
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Salvació Total Imminent Immediata Ter-
restre i Col·lectivaés la història d’una família
que busca respostes després d’un cata-
clisme. Un home ha escrit un llibre que ho
prediu tot. Ha convocat tots els seguidors
en un espai on seuran i manifestaran la
seva fe en una cosa que, de fet, ningú sap
si existeix. Teniu fe en ell i en el que diu?

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Salvació Total Imminent...
Tim Crouch

Les barcelonines Maruja Limón presen-
ten el seu tercer àlbum: Vidas (Satélite K).
Amb una dotzena de cançons, el nou
disc reforça la seva aposta per la fusió del
pop amb ritmes llatins, flamenc i jazz,
però incorpora també sons innovadors.
“És un disc més arriscat [que els ante-
riors]”, ha dit la cantant del grup, Sheila
Quero, en una entrevista amb Enderrock.

Música

Gener de 1942. Fa més d’un any que
40.000 jueus de tota Polònia viuen en un
gueto. Entre ells, un grup d’actors jueus
que una nit interpreta una comèdia mu-
sical al teatre Fémina. Els espectadors ri-
uen i s’emocionen, i aconsegueixen ob-
lidar per un moment la seva situació. Men-
trestant, els actors s’enfronten a un dile-
ma: podrien fugar-se en acabar la funció?

Pelis i sèries

El amor en su lugar
Rodrigo Cortés

Vidas
Maruja Limón

Homo ludens
El CaixaForum de Barcelona acull des del passat 1 de de-
sembre i fins al 18 d’abril l’exposició ‘Homo ludens. Video-
jocs per entendre el present’, que ofereix “una nova pers-

pectiva del concepte de gamer”, tal com diuen els organit-
zadors. La mostra està formada per més de quaranta pe-
ces, entre videojocs i obres d’art, i presenta un entorn in-

teractiu que converteix la mateixa exposició en una expe-
riència de joc col·lectiva. Està dividida en sis sales, cadascu-
na de les quals dedicada a un àmbit en què l’ésser humà,
conscientment o no, es pot relacionar amb el videojoc.

“La seva obra ha revolucionat i transformat la
teoria feminista amb els seus estudis sobre el

gènere, el seu activisme pels drets de gais i les-
bianes i el seu suport al moviment queer”. Amb
aquestes paraules explicava el president de la

Generalitat, Pere Aragonès, el motiu pel qual l’e-
xecutiu ha decidit atorgar el 33è Premi Interna-
cional Catalunya a la filòsofa i activista estatuni-

denca Judith Butler (Cleveland, 1956). “Butler
desprèn un compromís cívic i polític amb el

qual articula el seu projecte teòric de combatre
totes les formes de violència: la normativa, la

simbòlica, la física, la sexual o la política”, afegia
Aragonès en l’acte que es va fer el passat dia 24
per anunciar aquest guardó. En la mateixa línia,

la consellera d’Igualtat i Feminismes, Tània 
Verge, va lloar la figura de Butler i va dir que 

“premiar-la també és dir ‘no’ a la guerra”.

J U D I T H  B U T L E RQUI ÉS?

A LES XARXES...

Ser un referent del feminisme contemporani
És una important filòsofa i activista no binària

Famosos

Rebre el Premi Internacional Catalunya
La Generalitat li ha atorgat pel seu compromís cívic i polític

Reconeixement merescut
Els usuaris lloen la decisió del Govern i l’obra de Butler

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

“Una vegada hi havia un home que me-
nyspreava la seva filla.” Amb comença-
ment de rondalla apareix l’heroïna d’a-
questa història, anomenada Junil. Enco-
la papirs a la llibreria del pare i aprèn a lle-
gir a l’ombra del seu menyspreu. Però mort
el pare, morta la ràbia —i és la filla qui ha
concebut l’arma del crim. Premi Òmnium
de novel·la amb veredicte unànime.

Llibres

Junil a les terres dels bàrbars
Joan-Lluís Lluís

| The Artful Escape
Un joc musical que ens convida a presenciar el viatge psicodèlic d’un

artista a la recerca del seu món interior. Per a PS4, PS5 i Switch.
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ÉS FAMOSA PER...
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ABRIGA’T

Tingues sempre a prop un bàlsam per als llavis i una crema 
de mans: aplica’t tots dos productes diversos cops al dia

EVITA

HIDRATA’T

RECORDA

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

La pell és l’escut del nostre cos i, així com a l’estiu hem d’ex-
tremar les precaucions amb el sol, durant l’hivern és neces-
sari que la protegim del fred. Quan baixen les temperatu-

res, la pell se’ns resseca i fins i tot se’ns pot esquerdar. Més enllà
del punt de vista estètic, això pot ser molest i dolorós, de mane-
ra que n’hem de tenir cura.

L’Acadèmia Espanyola de Dermatologia ofereix un llistat de
consells que poden ser molt útils per tenir una pell hidratada i
sana malgrat el fred. En primer lloc, per més obvi que sembli, és
molt important que ens abriguem bé: si portem guants, les nos-
tres mans (una de les parts del cos que més noten l’impacte del
fred) ens ho agrairan. En aquest sentit, la cara és la zona que
queda més desprotegida, especialment els llavis, i per això hi
hem de parar més atenció. En definitiva, tingues sempre a mà
un bon bàlsam per als llavis i una crema hidratant de mans: apli-
ca’t tots dos productes diverses vegades al dia. D’altra banda,
els dermatòlegs recomanen no rentar-se excessivament les
mans i no fer-ho amb aigua freda. Per últim, recorden que la
crema solar s’ha de fer servir tot l’any (sobretot si vas a la neu!).

Pell hidratada malgrat el fred

Protegeix la teva pell del fred tan bé com puguis: les teves mans
t’ho agrairan molt si no t’oblides els guants a casa

Les claus

Rentar-te les mans excessivament: no cal que te les rentis
compulsivament i, sobretot, no ho facis amb aigua freda

Que la protecció solar s’ha de fer servir durant tot l’any, 
no només a l’estiu, i que és especialment necessària a la neu
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